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 عارف: نباید نیروهای کارآمد را 
بی دلیل خانه نشین کنیم

معاون اول رئیس جمهوری در نشســـتی بـــا اعضای جبهه 
اصلاحـــات جنوب غرب اســـتان تهران گفـــت: در »دولت 
وفـــاق ملـــی« از همـــه فعـــالان سیاســـی اصلاح طلـــب یا 
اصولگـــرا دعـــوت می کنیم  به میـــدان بیاینـــد و برای حل 
مشـــکلات راه حـــل بدهنـــد. محمدرضـــا عـــارف تصریح 
کـــرد: بـــا آنکـــه نارســـایی هایی فراتـــر از پیش بینی هـــا به 
مـــا بـــه ارث رســـیده  امـــا اعضـــای دولـــت وفـــاق ملـــی با 
جدیـــت تلاش می کننـــد و دنبال ســـیاه نمایی نیســـتیم. 
وی بـــا تأکید بـــر اینکـــه دولت بـــه دنبال منافـــع حزبی و 
گروهـــی و وفاق با دوســـتان خودش نیســـت، اظهار کرد: 
نمی خواهیـــم مثـــل دوره هایـــی باشـــیم که وقتـــی دولت 
روی کار می آمـــد، یـــک لشـــکر نیرو بـــا خودش مـــی آورد و 
همه گذشـــتگان را رهـــا می کـــرد و اصلاً فکـــر نمی کرد که 
مدیری که خانه نشـــین می شـــود چـــه بر ســـرش می آید. 
نبایـــد نیروهـــای کارآمـــد را بی دلیـــل خانه نشـــین کـــرد. 

 اسلامی: مانعی برای نظارت آژانس 
ایجاد نکردیم

رئیس ســـازمان انـــرژی اتمـــی گفت کـــه همکاری های 
ایران و آژانس بر اســـاس بیانیه مشـــترک اســـفند ۱۴۰۱ 
در چهارچـــوب یک مدالیتـــی برای رفـــع ابهامات باقی 
مانده ادامه دارد و مانعی بر ســـر این همکاری ها نیست 
و مـــا مانعـــی ایجاد نکردیـــم. »محمد اســـلامی« گفت: 
طبق ضوابـــط آژانس عمـــل می کنیم و طبیعی اســـت 
که وقتی ســـه واحـــد فعالیت پنج واحد ارتقـــا می یابد، 
بـــه همـــان نســـبت هـــم نظـــارت افزایـــش می یابـــد.   

بررسی جایگاه هوش مصنوعی در حکمرانی

ششمین نشست اندیشه ورزی اندیشـــکده چرخه نوآوری، 
به ریاســـت دکتر ســـالار آملـــی، رئیس اندیشـــکده چرخه 
نوآوری الگوی اســـلامی ایرانی پیشـــرفت برگزار شد. در این 
نشســـت، مهنـــدس حمیدرضا قدمنـــان به ارائـــه موضوع 
»عامل های هوش مصنوعی شـــخصی، ابزار نوین غول های 
فنـــاوری در حکمرانـــی بر جامعـــه جهانـــی« پرداخت. وی 
گفت: بـــا مرور ســـیر تکاملـــی انقلاب هـــای صنعتی برخی 
علت هـــای زمینـــه ای و آثار آنهـــا طـــی دوران مختلف قابل 
مشـــاهده است. در پایان  این نشست، رئیس اندیشکده با 
مروری بر نکات برجســـته ســـخنرانی، بر تک زیست نبودن 
ایـــن فنـــاوری تحول ســـاز و دگرگون کننده و لزوم داشـــتن 

زیســـت بوم بـــرای این حـــوزه، تأکید کرد.

اخبار

پزشکیان: 
باید با 

شناسایی 
دقیق منابع 
قابل تحقق، 

برنامه ریزی ها 
و مصارف 
بودجه را 

بر اساس آنها 
تنظیم کرد.

نباید فراتر از 
داشته ها برای 

مردم توقع 
ایجاد کرد

 
بـــا  دولـــت،  فعالیـــت  از  مـــاه   ۴ در 
احتســـاب تودیـــع و معارفـــه رؤســـای 
قدیـــم و جدیـــد ســـازمان برنامـــه و 
بودجه، روز گذشـــته رئیس جمهوری 
بـــرای ســـومین بار در ایـــن ســـازمان 
یافـــت. مســـعود پزشـــکیان  حضـــور 
در برنامـــه ای از پیـــش اعلام نشـــده، 
زمانـــی بـــه ایـــن ســـازمان رفـــت کـــه 
جلســـه مدیران ارشد این ســـازمان و 
مدیران عامل ســـه بانـــک خصوصی و 
تعدادی از مدیـــران وزارت نیرو برگزار 
شـــد. موضـــوع ایـــن جلســـه تســـریع 
در رونـــد تأمیـــن تجهیـــزات و احداث 
نیروگاه های خورشـــیدی بـــود. همین 
مورد، شـــاهدی بر این واقعیت اســـت 
کـــه می تـــوان علـــت حضـــور ناگهانی 
را  ایـــن جلســـه  رئیس جمهـــوری در 
پیگیری پروژه یا مســـئولیت شـــخصی 
دانســـت کـــه پزشـــکیان بـــرای خـــود 
ن  پزشـــکیا  . ســـت ا ه  کـــرد تعییـــن 
جمعـــه گذشـــته، یعنی یـــک روز قبل 
از جلســـه ســـازمان برنامـــه و بودجه، 
در جلســـه دیگـــری در وزارت کشـــور 
شـــرکت کـــرد. در این جلســـه کـــه با 
حضـــور وزرای کشـــور، نفـــت، نیـــرو، 
صمـــت، اســـتاندار تهـــران و معاونان 
ذی ربـــط و با هـــدف بررســـی آخرین 
انـــرژی و  وضعیـــت تولیـــد و تأمیـــن 
مدیریـــت بهینـــه ناترازی هـــا برگـــزار 
شـــد، رئیس جمهـــوری اعـــلام کرد که 
بـــرای رفـــع ناترازی هـــا، تولیـــد انرژی 
پاک در دســـتورکار قرار گرفته و »بنده 
شـــخصاً رونـــد اجـــرای ایـــن برنامه را 
پیگیری خواهم کرد.« بنابراین، اینکه 
پزشـــکیان دیـــروز به صـــورت ســـرزده 
بـــه ســـازمان برنامـــه و بودجـــه رفت، 
دلیلش را می توان حضور در جلسه ای 
دانســـت که موضوع آن با آنچه شخصاً 
پیگیری می کنـــد، ارتبـــاط دارد: یعنی 

تولید انرژی پاک از خورشـــید و نیروی 
بـــاد. علـــت انتخاب ایـــن رویکـــرد یا 
پـــروژه از ســـوی رئیس جمهـــوری در 
ایـــن واقعیـــت نهفته اســـت کـــه او و 
دولتش به جای استفاده از روش های 
 ، ه زد کم بـــا و  ز  ینه ســـا هز  ، ســـنتی
ایجـــاد نیروگاه هـــای ســـنتی گازی یـــا 
نیروگاه هـــای مبتنـــی بر ســـوخت های 
فســـیلی، رفع ناترازی بـــرق را از طریق 
انرژی های نویـــن و تجدیدپذیر دنبال 
می کننـــد. این امـــر برای کشـــوری که 
حتـــی در شـــرایط فعلی هم با مســـأله 
ناتـــرازی گاز مواجـــه اســـت، بهتریـــن 

راهکار اســـت.
در جدیت دولت در پیگیری سیاست 
انرژی هـــای  محـــل  از  بـــرق  تأمیـــن 
 ۱9 کـــه  بـــس  همیـــن  تجدیدپذیـــر، 
آبـــان ماه گذشـــته جلســـه »بررســـی 
راهکارهای رفع ناترازی برق و توســـعه 
نیروگاه هـــای تجدید پذیر« به ریاســـت 
رئیس جمهـــوری در پاســـتور برگـــزار 
شـــد. در این جلســـه که هـــم مدیران 

ارشـــد بخش انرژی دولت و هم برخی 
از ســـرمایه گذاران خصوصـــی فعـــال 
در حـــوزه ســـاخت نیروگاه هـــای برق 
حضور داشـــتند، تأکید شـــد که موانع 

ایجـــاد ایـــن نیروگاه ها رفع شـــوند.
دیـــروز  جلســـه  عین حـــال،  در  امـــا 
پزشکیان در ســـازمان برنامه و بودجه 
موضوعات دیگری هم داشـــت؛ مانند 
لایحـــه بودجـــه ۱۴۰۴ یا تأمیـــن منابع 
بـــرای وزارت بهداشـــت و درمـــان. به 
از  بیـــش  اینکـــه پزشـــکیان  هـــر رو، 
هـــر ســـازمان و وزارتخانـــه دیگـــری در 
سازمان برنامه و بودجه حضور یافت، 
نشـــان دهنده وقوف او بـــر جایگاه این 
ســـازمان است. پزشـــکیان نه تنها این 
ســـازمان را »قوه عاقلـــه« خواند، بلکه 
در نشســـت های متعـــددی تأکید کرد 
کـــه طرح هـــا و برنامه ها  بایـــد با نظر 
این سازمان باشـــد، یعنی سازمانی که 
زمانـــی از اوج مدیریت بـــه پایین ترین 
ســـطح نزول کرده بود. حالا در دولت 
چهاردهـــم می تـــوان اهتمام شـــخص 

زگشـــت  با ی  بـــرا ی  ئیس جمهـــور ر
این ســـازمان بـــه جایـــگاه مدیریتی و 
برنامه ریـــزی خـــود برای کل کشـــور را 

مشـــاهده کرد.
 

توقع به اندازه  داشته ها 
نشســـت پزشـــکیان با مدیران ارشـــد 
ســـازمان برنامـــه و بودجـــه و مدیران 
بانک ها ســـه ســـاعت به درازا کشـــید. 
رئیس جمهوری پس از گوش سپردن 
بـــه گزارش هـــای مرتبـــط بـــا بودجـــه 
ســـال ۱۴۰۴ و فرآینـــد بررســـی آنها در 
مجلس، یکـــی از مشـــکلات جدی در 
بودجه نویســـی را ناهمخوانی مصارف 
و منابـــع برشـــمرد و گفـــت: بایـــد بـــا 
شناســـایی دقیق منابـــع قابل تحقق، 
برنامه ریزی هـــا و مصـــارف بودجـــه را 

بر اســـاس آنها تنظیـــم کرد.
وی بـــا تأکیـــد بر اینکـــه نبایـــد فراتر از 
داشـــته ها بـــرای مـــردم توقـــع ایجـــاد 
کرد، افزود: ۴ موضوع مهم ســـلامت، 
معیشـــت، آمـــوزش و مســـکن باید در 

دولت

اولویت برنامه ریزی و بودجه نویســـی 
ه  ر بـــا ر د همچنیـــن  ؛  گیـــرد ر  ا قـــر
بازنشســـتگان باید ایـــن ملاحظه را در 
نظر داشـــت که افراد در ســـنین بالاتر، 
در کنار معیشت، هزینه های بیشتری 

در بخـــش ســـلامت و درمـــان دارند.
یـــف  ظا و  : گفـــت ی  ئیس جمهـــور ر
به صـــورت دقیـــق  بایـــد  دســـتگاه ها 
برنامه ریزی هـــا مشـــخص شـــده  در 
و کیفیـــت اجـــرای ایـــن وظایـــف باید 
مـــلاک پرداخت حقوق، مزایا و پاداش 
به کارکنان و بخصوص مدیران باشـــد. 
این مـــدل هم عدالـــت را در پرداخت 
اجـــرا می کنـــد، هـــم باعـــث ارتقـــای 
انگیزه و رشـــد افراد توانمند می شـــود 
و هم رضایـــت ارباب رجـــوع را حاصل 

می کنـــد.
 

سازمان برنامه، قوه عاقله کشور
پزشـــکیان انجـــام پایـــش و رصـــد در 
ســـازمان برنامـــه و بودجـــه به مثابـــه 
قـــوه عاقلـــه برنامه ریـــزی و تخصیص 
منابع در کشـــور را ضروری دانســـت و 
گفـــت: نتایج این ارزیابـــی باید مبنای 
تصمیم ســـازی ها و تصمیم گیری های 
آتی برای اصلاح، تســـهیل و تسریع در 
مســـیر تحقق برنامه ها بر محور اسناد 

بالادستی کشـــور باشد.
رئیس جمهوری همچنین با اشـــاره به 
فرصت محـــدود موجود بـــرای تنظیم 
و ارائـــه لایحـــه بودجـــه ســـال ۱۴۰۴ از 
ســـوی دولـــت چهاردهم اضافـــه کرد: 
به دلیل محدودیت زمانی نتوانســـتیم 
ملاحظـــات مذکـــور را به طـــور کامل و 
دقیـــق در لایحـــه بودجه ســـال آینده 
لحـــاظ کنیم، امـــا برای ســـال ۱۴۰5 از 
همیـــن حـــالا کار را بر مبنـــای تدوین 
یک لایحـــه عملکرد محور آغـــاز کنید.

وی یکی از مشـــکلات را صرف شـــدن 
بخـــش قابل توجهی از منابع کشـــور، 
بدون توجه به ملاحظات توســـعه ای 
در اســـتان تهران دانست و افزود: آیا 
اســـتان تهران بـــا توجه بـــه وضعیت 
منابـــع آب، هـــوا، محیط زیســـت و 
ســـاختار شـــهری باز هم جای توسعه 

دارد؟
 

الزامات آب و انرژی
در ادامـــه، رئیـــس ســـازمان برنامـــه و 
بودجـــه گفت که طبق برنامه ســـاعت 
تســـریع  بـــرای  جلســـه ای  صبـــح   ۱۰

رونـــد تأمیـــن تجهیـــزات و احـــداث 
نیروگاه هـــای خورشـــیدی داشـــتیم.

یـــن  ضر حا نظـــر  ر ظها ا ز  ا پـــس 
دربـــاره تســـریع اجـــرای پروژه هـــای 
خورشـــیدی،  نیروگاه هـــای  احـــداث 
ســـخنانی  در  هـــم  رئیس جمهـــوری 
گفـــت: باید دو گام همزمان برداشـــته 
شـــود؛ اول ارتقای بهره وری واحدهای 
موجـــود و دوم احـــداث ظرفیت هـــای 
جدیـــد تولید بـــرق. نکته مهـــم دیگر 
کاهـــش اتـــلاف انـــرژی در مســـیرهای 
به منظـــور  الگوهـــا  توزیـــع و اصـــلاح 

مصـــرف بهینـــه برق اســـت.
پزشـــکیان همچنین به رویکرد دولت 
برای توســـعه ظرفیت های تولید انرژی 
پاک اشـــاره کرد و افزود: اگر قرار است 
گســـترش نیروگاه های برق خورشیدی 
مبنـــا قرار گیـــرد، باید به جـــای واردات 
پنل هـــای موردنیـــاز، روی تولیـــد ایـــن 
پنل هـــا تمرکز و ســـرمایه گذاری کنیم.

پزشکیان گفت: توســـعه ظرفیت های 
تولید انـــرژی پاک نباید در گیرودارهای 
اداری معطـــل شـــود، بایـــد کارگروهی 
تشـــکیل شـــده و روی ایـــن موضـــوع 
متمرکز شـــود و بنده نیز شخصاً مسأله 

را پیگیـــری می کنم.
رئیس جمهـــوری در ادامـــه تأکید کرد 
که ســـازمان برنامـــه و بودجـــه باید در 
بخش برنامه ریـــزی و تخصیص بودجه 
یک ســـامانه یکپارچه برخط ایجاد کند 
که در هـــر زمان امـــکان رصد وضعیت 
هـــر بخـــش از نظر میـــزان پیشـــرفت 
برنامه ها و اجرای اهـــداف و تخصیص 
منابع متناســـب با آن را داشته باشد.
وی بـــا بیـــان اینکه مســـئولیت تنظیم 
برنامه هـــا و تقســـیم بودجـــه به عهده 
بایـــد  لـــذا  و  اســـت  ســـازمان  ایـــن 
به روزتریـــن آمـــار و دقیق ترین نظارت 
برنامه هـــا و عملکـــرد  بـــر اجـــرای  را 
بودجه داشـــته باشـــید، تصریـــح کرد: 
اگر بخواهیم اداره کشـــور را بر اســـاس 
نســـخه ها و روش هـــای موجـــود ادامه 
دهیـــم، نمی توانیـــم مشـــکلات را حل 
کنیم، بایـــد روند، نـــگاه و رویکردمان 

را تغییـــر دهیم.
در پایان این جلســـه، با توجه به طرح 
مباحـــث مربـــوط به بخش ســـلامت، 
درمـــان و دارو، وزیـــر بهداشـــت نیز به 
جلســـه آمـــد و مهم ترین مشـــکلات و 
نیازهای پیش روی نظام درمانی کشـــور 

را تشریح کرد.

بازدید سرزده رئیس جمهوری از سازمان برنامه و بودجه 3 ساعت طول کشید 

سومین بازدید از قوه عاقله در 4ماه
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»ابلاغ قانـــون حجاب با درخواســـت 
دولـــت متوقـــف شـــد«؛ ایـــن خبری 
از  نقـــل  بـــه  بـــود کـــه روز گذشـــته 
پارلمانـــی  شـــهرام دبیـــری معـــاون 
رئیس  جمهوری منتشـــر شد. دبیری 
در حالی از تعلیق قـــرار گرفتن ابلاغ 
قانون عفاف و حجاب و اقدام دولت 
بـــرای ارســـال لایحـــه ای اصلاحـــی به 
مجلس خبـــر داد که عمـــلاً دو روز از 
موعـــد اعلام شـــده رئیـــس مجلس 
شـــورای اســـلامی بـــرای ایـــن قانون 
بحث برانگیـــز گذشـــته بـــود و بعضی 
نماینـــدگان در توجیـــه ایـــن تأخیـــر، 
تاریـــخ جدید اول دی مـــاه را به جای 

23 آذر مطـــرح کردنـــد. 
اظهارنظرهـــا اما یکی پـــس از دیگری 
تصمیم نهایـــی درباره ابـــلاغ یا عدم 
ابـــلاغ قانونی را که بـــه تصریح رئیس  
جمهـــوری قابل اجـــرا نبـــود و رئیس 
قـــوه قضائیه نیـــز آن را نیازمند اصلاح 
ابهـــام می دانســـت، آشـــکار  و رفـــع 
ســـاخت. چـــه اینکـــه علی نیکـــزاد، 
نایـــب رئیـــس مجلس هم در پاســـخ 
به این ســـؤال که آیـــا اصلاحیه دولت 
مانـــع ابلاغ قانـــون عفـــاف و حجاب 
خواهد شـــد، گفته بـــود »قانوناً خیر، 

مگر اینکه توافقی شـــده باشـــد.«

 توافق رؤسای سه قوه درباره 
توقف ابلاغ قانون

روز گذشـــته همزمان بـــا زمزمه هایی 
کـــه از برگزاری جلســـه شـــورای عالی 
امنیـــت ملـــی و قـــرار داشـــتن بحث 
ابـــلاغ قانـــون عفـــاف و حجـــاب در 
فهرست یکی از دســـتورکارهای اصلی 
ایـــن جلســـه به گـــوش رســـیده بود، 
علی اکبر رنجبـــرزاده از دبیران هیأت 
رئیســـه مجلس در پاســـخ به چرایی 
ابلاغ نشـــدن قانون عفاف و حجاب 
در موعد مقـــرر گفت: شـــورای  عالی 
امنیـــت ملـــی بـــه عنـــوان بالاتریـــن 
رکـــن تصمیـــم گیـــر دربـــاره مســـائل 

امنیتـــی کشـــور ابـــلاغ قانـــون عفاف 
و حجـــاب را متوقـــف کـــرده اســـت. 
خبـــری کـــه چنـــدان دور از ذهن به 
نظـــر نمی رســـید، چـــه اینکه پیشـــتر 
اسماعیل سیاوشی، عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس و دیروز علی نیکزاد 
نایـــب رئیس مجلـــس دلیـــل تأخیر 
چنـــد ماهـــه در ابـــلاغ قانونـــی را که 
27 مهـــر بـــه تأییـــد شـــورای نگهبان 
رســـیده بود، تصمیم اعضای شـــورای 
عالـــی امنیـــت ملـــی عنـــوان کردند. 
رنجبـــرزاده در عیـــن حال در پاســـخ 
بـــه اینکه شـــورای عالـــی امنیت ملی 
تـــا چـــه زمانی اجـــرای قانـــون عفاف 
و حجـــاب را متوقـــف کـــرده اســـت، 
اظهار کـــرد: من زمانـــش را نمی دانم 
اما فکر کنم زمان نـــداده و فعلاً گفته 
که اجرا نشـــود. در حقیقـــت تصمیم 
شـــورای عالی امنیت ملی این اســـت 
که بـــه لحـــاظ مصالح و مســـائلی که 
آنهـــا تشـــخیص دادنـــد، فعـــلاً اجـــرا 
نشـــود، بالاخـــره آن هـــم یک مســـیر 

قانونی اســـت.
»خبرآنلایـــن« همچنیـــن بـــه نقـــل از 
یـــک نماینده نزدیک به هیأت رئیســـه 
مجلس که خواســـته بود نامش افشـــا 
نشـــود، دربـــاره صحـــت توافـــق میان 
قالیباف و پزشکیان برای ابلاغ نکردن 
قانون عفاف و حجاب، نوشت: دولت 
ان قلت هایـــی دارد و مجلـــس هـــم 
پذیرفتـــه که دولـــت اصلاحات مدنظر 
خـــود را در قالـــب لایحـــه بـــه مجلس 
بدهـــد و بعد نماینـــدگان بتوانند کاری 
را که باید انجام شـــود، انجـــام دهند.
همزمان با انتشـــار ایـــن مواضع برخی 
منابـــع آگاه نیـــز تعلیـــق ابـــلاغ قانون 
عفـــاف و حجـــاب را ماحصـــل توافقی 

دانســـتند کـــه بـــا خواســـت رئیـــس  
جمهوری و از مسیر رایزنی میان سران 
قوای ســـه گانه به دســـت آمده اســـت.

موضع عجیب و غیرقانونی طراح 
قانون

در حالـــی که تبعات نامطلـــوب قانون 
عفـــاف و حجـــاب در مقـــام اجـــرا و 
ضـــرورت در نظـــر گرفتـــن مصلحت و 
امنیـــت کشـــور مقامـــات عالی قـــوا را 
دربـــاره ضـــرورت اصـــلاح ایـــن قانون 
برخـــی   ، ســـت ا خته  ســـا هم نظـــر 
مدافعـــان آن و از جمله امیرحســـین 
از  و  اصفهـــان  نماینـــده  بانکی پـــور 
طراحـــان و حامیـــان قانـــون عفـــاف 
و حجـــاب کـــه در واکنـــش بـــه برنامه 
دولت برای ارســـال لایحـــه اصلاح این 
قانـــون این گونـــه موضـــع گرفـــت که 
»لایحه حمایـــت از خانـــواده از طریق 
ترویـــج فرهنگ عفـــاف و حجـــاب در 
شـــورای نگهبـــان تأییـــد و بـــه قانـــون 
تبدیل شـــده اســـت، برای همین هم 
اگر قرار باشـــد دولـــت لایحه اصلاحی 
بدهـــد، بایـــد ۶ مـــاه پـــس از اجـــرای 

قانون باشـــد«. 
حال آنکه این شـــرط  گذاری بانکی پور 
مبنـــای حقوقـــی و قانونی نداشـــت و 
احتمالاً با استناد اشـــتباه به ماده ۱3۰ 
آیین نامه داخلی مجلس عنوان شـــده 
بود که تصریـــح دارد »اگر طرحى مورد 
تصویـــب مجلس یـــا کمیســـیون هاى 
موضـــوع اصل هشـــتاد و پنجـــم )85( 
قانون اساسى واقع نشد، بدون تغییر 
اساســـى تا شـــش ماه دیگـــر نمى توان 
آن را مجـــدداً بـــه مجلـــس پیشـــنهاد 
نمود مگر با تقاضـــاى کتبى پنجاه نفر 

نماینـــده و تصویب مجلس«. 

گزارش

نمایندگان مجلس خبر دادند

توقف ابلاغ قانون عفاف و حجاب
دبیری: در حال آماده کردن لایحه اصلاحی قانون عفاف و حجاب برای ارسال به مجلس هستیم


